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OPONENTSKÝ POSUDOK K HABILITAČNÉMU KONANIU  
TEREZY BRDEČKOVEJ 

 

V jednom poľskom mestečku existoval zvláštny židovský obrad. Konal sa 

v lese len raz za tridsať rokov. Jeho tajomstvo starý rabín pred smrťou vždy 

odovzdal mladému nástupcovi. A keď nadišiel čas, nový duchovný priviedol 

veriacich na to isté miesto a spoločne vykonali ceremoniál tak, ako generácie pred 

nimi.  Aj on však jedného dňa zomrel a  ďalší rabín už nevedel v lese nájsť presné 

miesto rituálu. Hádal: Bolo to tu? Alebo tam? O ďalších tridsať rokov si jeho 

nástupca nedokázal spomenúť na jednotlivé časti obradu a ani na potrebné 

modlitby. Napokon, keď sa do lesa vydalo ďalšie pokolenie, veriaci už netušili kedy 

presne sa má slávnosť celebrovať, akú má podobu, ani akú má funkciu. Nevedeli sa 

na nič rozpamätať, sklamaní a bezradní sa vrátili do synagógy. „Všetko sme zabudli. 

Na budúce už nemusíme do toho lesa ani chodiť!“ vzdychol si jeden z nich. „To je 

pravda,“ odpovedal rabín, „Ale predsa máme dôvod na spokojnosť.“ „Ako to?“ ozval 

sa ktosi. „Nuž preto, že vždy budeme môcť rozprávať príbeh.“  
Touto pôvabnou historkou z knihy Jean-Claude Carriéra Vyprávět  příběh (do 

češtiny ju preložila Tereza Brdečová) začínam preto, lebo v nej podľa mňa môžeme 

nájsť kľúč k prácam, ktoré Tereza Brdečková predložila k habilitácii. Ich spoločnou 

črtou je skúmanie kolektívneho vedomia českého národa, preverovanie mýtov 

o národnej histórii, problematizovanie zideologizovaných interpretácii dejinných 

faktov. Jej filmové príbehy – skutočné či fiktívne - nám ponúkajú spôsoby ako nanovo 

vidieť minulosť, dávajú nám možnosť premýšľať o dierach v našej pamäti, hľadajú 

cestu ako si poskladať pravdivý obraz o sebe samom. Ako objavovať vlastnú identitu.  

Mám podozrenie, že Tereza Brdečková má vášeň pre históriu a zaujatie 

dokumentaristov. Svoju tvorbu spojenú s reflexiou minulosti opiera nielen 

o akademické štúdie historikov, ale  hlavne o osobnú znalosť množstva rôznych 

ľudských osudov. V niektorých prácach sa vracia k autentickým zdrojom poznania, 

zaujímajú ju konkrétni ľudia, individuality so silným osobným príbehom. Dobrým 

príkladom takéhoto prístupu je rozsiahly cyklus rozhovorov pre Českú televíziu Ještě 

jsem tady, ktorý pripravila ako scenáristka a moderátorka s režisérom Zdeňkom 

Tycom. Metódou oral history sa podarilo zachytiť svedectvo 130 osobností z rôznych 

oblastí života (prekladateľka, archeologička, kunsthistorik, lekár, architektka, 

kameraman, odborník na štátnu správu, redaktorka vydavateľstva,  pôrodník, operný 
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spevák, filmový distribútor atď.) o prežívaní zásadných dejinných okamihov druhej 

polovice 20. storočia, no aj o tom, čo sa nevošlo do učebníc, ale čo formuje skutočné 

poznanie človeka – o každodennej praktickej skúsenosti. Z intímnych príbehov, 

z drobných zážitkov, z poznania ľudských túžob, pocitov a sklamaní vznikla pestrá 

mozaika, obraz zložitého vývoja českej a československej spoločnosti,  jej 

hviezdnych hodín i tragických momentov. Hoci forma tohto televízneho cyklu je veľmi 

asketická, Tereza Brdečková ako moderátorka dokázala svojim hosťom načúvať, 

vytvorila atmosféru dôvery a oni sa nebáli otvoriť, podeliť o svoje príbehy. Získané 

výpovede  sú cenný materiál, možno by stáli za podrobnejšiu sociologickú analýzu. 

Dokazujú, že aj v momentoch veľkého existenčného tlaku, v dusivom ovzduší 

ideologickej prázdnoty  si ľudia vedeli zachovať dôstojnosť, dokázali tvoriť, zakladať 

inštitúcie, liečiť ľudí alebo nakrúcať filmy.  

Podobná metóda oral history je použitá aj v cykle Ten okamžik, ktorý v piatich 

dieloch zachytáva rozprávanie pamätníkov (Viera Křesadlová, Jiří Menzel, Petr 

Semerád, Jana Klusáková a iní) o dramatických okolnostiach okupácie 

Československa v roku 1968. Aj túto sériu dokumentov režíroval Zdeněk Tyc. Forma 

jednotlivých dielov je však komplikovanejšia, spomienky hrdinov vrcholia pokusom 

o aktuálnu rekonštrukciu ich fotografie z augusta 1968. Dramatický okamih z pred 

päťdesiatych rokov je konfrontovaný so súčasným poznaním, ideály mladosti sú  

preverované životnou skúsenosťou zrelých ľudí. Intenzívny  návrat do minulosti je pre 

protagonistov často aj silným emotívnym zážitkom, ktorý sa prenesie na diváka. 

Inú autorskú stratégiu zvolila Tereza Brdečková v dokumentoch, ktoré 

nakrútila s francúzskym režisérom Joëlom Fargesom.  Tu už nestojí v pozadí 

rozprávania, ale naopak stáva sa dôležitou súčasťou príbehu, ktorý sa často prelína 

s jej osobnou skúsenosťou. Je zasvätenou sprievodkyňou cudzinca, ktorý nepozná 

české reálie, sprostredkúva mu informácie dôležité pre pochopenie všetkých 

dobových súvislostí.  

 Film o klasikovi českého animovaného filmu Jíři Trnka: Nalezený přítel má 

formu dokumentárnej eseje. Francúzsky filmový režisér (predstavuje ho Réginald 

Huguenin ) prichádza do Prahy, pretože chce spoznať tvorcu, ktorý v detstve 

ovplyvnil jeho pohľad na svet aj kinematografiu. Pátra po nepoškodenej kópii 

Trnkovho filmu, dozvedá sa množstvo informácii o jeho živote, o spôsobe jeho práce, 

zdrojoch jeho poetiky i o spoločenskej situácii, v ktorej tvoril. V dokumente je použité 

množstvo archívnych záberov i ukážok z najslávnejších Trnkových diel. Film  
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pomenúva tvorivé ciele umelcov, ktorí dozrievali v slobodnom svete idei 

predvojnového Československa, ale svoje vrcholné diela realizovali v  období tvrdého 

stalinizmu. Pred divákom sa mimovoľne otvárajú otázky o základnom zmysle 

umenia, o vzťahu tvorcu a moci, o možnosti uhájiť si slobodu v nežičlivom   prostredí. 

Konfrontácia politickej totality a jedinečného diela zvýrazňuje silný humanistický 

odkaz Jiřího Trnku. Za dôležité považujem, že film zasadzuje jeden z vrcholov 

československej kinematografie do medzinárodného kontextu, upozorňuje na to ako 

výrazne ovplyvnil ďalších tvorcov po celom svete. 

Dokument  Lucerna, ktorý Tereza Brdečková realizovala opäť s Joëlom 

Fargesom je súčasťou širšie zamýšľaného filmového cyklu o slávnych svetových 

kinách. Na príbehu pražského paláca Lucerna rozvíjajú tvorcovia niekoľko 

významových línii: zachytávajú vývoj českej kinematografie, pripomínajú históriu  

rodiny staviteľa Václava Havla, a rozprávajú aj o premenách českej spoločnosti 

v dvadsiatom storočí.  Forma filmu kombinuje dobové zábery, reportážne archívy 

i hrané, výtvarne štylizované rekonštrukcie, umožňuje divákovi uvažovať nielen 

o osudoch budovy, ale hlavne o ľudských životoch, ich naplnených i nenaplnených 

túžbach. Filmové a skutočné príbehy sa prelínajú, umenie je reflexiou ľudského bytia, 

tak dôležitou pre formovanie nášho vedomia. 

Najosobnejší dokument z predloženej kolekcie je Universum Brdečka, 

dokumentárny portrét scenáristkinho otca, významného českého spisovateľa, 

výtvarníka a režiséra. Film má vďaka priznanému dialógu autorky a dokumentaristu 

Miroslava Janeka veľmi intímny charakter a diváka prekvapuje autentickou 

hravosťou. Pokiaľ vo vyššie spomenutých prácach komentáre a dialógy Terezy 

Brdečkovej s režisérom pôsobia trochu akademicky a inscenovane,  v tomto filme sú 

živé a prirodzené. Cez zdanlivé drobnosti vypovedajú o Jiřim Brdečkovi viac ako 

teoretické štúdie. Aj tu sa dozvedáme informácie o jeho detstve, profesijnom vývoji, 

pracovnej metóde, inšpiračných zdrojoch i hodnotách, ktoré vyznával, ale z trochu 

inej perspektívy. Vďaka emotívnosti dialógu sa mimovoľne stávame rodinnými 

priateľmi. Úprimnosť a otvorenosť, priznanie pracovnej metódy nám umožňuje 

vytvoriť si k Jiřímu Brdečkovi veľmi osobný vzťah, porozumieť jeho vnútornému 

svetu.  Universum Brdečka je cenný film, ktorý môžeme vnímať nielen ako portrét 

výnimočného človeka, ale aj ako správu o snaženiach celej generácie.  

Hodnotiť prácu scenáristky je vždy, ťažké pretože do výsledného tvaru diela 

sa prelína vklad režiséra a producenta, výrobné okolnosti atď. Teší ma, že som mal 
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možnosť čítať niektoré scenáre Terezy Brdečkovej ešte pred nakrúcaním a videl som 

s akou poctivosťou pristupuje k materiálu budúceho filmu, ako sleduje vývoj témy 

a príbehu v širokých spoločenských i umeleckých súvislostiach. Pochopil som, že je 

pre ňu dôležitá dôsledná znalosť okolností a historických faktov, ktoré sa dotýkajú  jej 

príbehov. V čase, keď sa televízna kultúra do veľkej miery zmenila na zábavu Tereza 

Brdečková tvrdohlavo pripomína, že film môže reflektovať našu minulosť aj 

komplikovanejším spôsobom, a že príbehy z histórie sú pre pochopenie našej 

súčasnosti potrebné.  

V televíznom seriály Bohéma, ktorý podľa jej scenárov nakrútil Róbert 

Sedláček sa prelínajú príbehy skutočných predstaviteľov kultúry prvej republiky 

(Zdeněk Štěpánek, Vlasta Burian, Anna Letenská, Vladislav Vančura, Oldřich Nový, 

Miloš Havel, Otakar Vávra, Václav Bínovec) s vymyslenými postavami. V jednotlivých 

dejových líniách autorka sleduje ako sa osobnosti československého filmu vyrovnali 

s ideologickými tlakmi Protektorátu, povojnového Československa či 

gottwaldovského režimu. Popisuje lámanie charakterov a rôzne podoby mocenskej 

manipulácie: silový nátlak, korupciu, tlak na najbližšie okolie i zneužívanie ega.  

Ukazuje rozmanité stratégie prežitia vo vypätej politickej situácii:  odboj, útek, 

stiahnutie sa z verejného života, vedomú kolaboráciu, pokus vyjednávať s politickou 

mocou. Tereza Brdečková nezaujíma pozíciu sudcu. Naopak snaží sa divákovi 

plasticky sprítomniť etické dilemy, do ktorých sa dostali elity českej kultúry 

v dramatickom období našich dejín, pokúša sa zachytiť zložitosť ich motivácii, 

vykresliť komplikovanosť zlomových situácii. Tento postoj jej umožňuje zobraziť 

dobu, ktorá často krát neponúkala žiadne pozitívne východiská a ničila ľudské životy, 

podčiarknuť jej tragický rozmer. 

Seriál Bohéma je zaujímavý okrem iného aj  tým, že konfrontuje skúsenosti 

viacerých generácii zo zlomových období novodobej histórie. Má viacero časových 

rovín.  Na Protektorát a nástup komunizmu pozerá očami človeka, ktorý je svedkom 

okupácie Československa v roku 1968. Vďaka tomuto viacvrstvovému skúmaniu 

histórie môžeme porovnávať   postoje predchádzajúcich pokolení s našimi. Aj pred 

nimi aj pred nami sa objavila  otázka, ktorú si kladieme v našich končinách často, ako 

sa zachovať – ostať alebo odísť? Kam odísť? 

Bohému môžeme vnímať aj ako poučnú lekciu z dejín československej 

kinematografie i ako zamyslenie nad zodpovednosťou tvorcu za svoje dielo 

a postoje. Seriál prezentuje obdobie, keď sa kinematografia stala pevnou súčasťou  
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československej kultúry, popisuje jej prvý vrchol a vzápätí ukazuje stratu ilúzii 

z premeny súkromnej kinematografie na štátnu - moment, keď sa z umenia stala 

propaganda.  Pred filmárom sa mimovoľne vynára otázka ako sme na tom dnes? 

Sme súčasťou ideologického či komerčného brainwashingu alebo rozširujeme 

priestor vnútornej slobody diváka. 

Ak sa v tomto momente obraciame späť a bilancujeme, musíme pripomenúť aj 

práce Terezy Brdečkovej v oblasti pôvodnej i prekladovej filmovej literatúry. Pre 

záujemcov o hlbšie spoznávanie filmu sú dôležité jej rozhovory s Janom Špátom 

Dívej se dolů (spolu s Janou Hádkovou) či monografia Jiří Brdečka (spolu s Janom 

Šulcom). Niekoľko generácii adeptov filmovej scenáristiky čítalo jej preklad knihy 

Jean-Claude Carriéra Vyprávět příběh, ktorý dodnes vyšiel v niekoľkých vydaniach, 

a v priebehu rokov sa stal základným študijným textom pre umelecké školy.  

Za dôležitú považujem aj pedagogickú činnosť Terezy Brdečkovej, ktorú 

približuje vo svojej písomnej reflexii. Jej metóda výučby sa opiera o poznanie z teórie 

drámy, o skúsenosť významných tvorcov z oblasti scenáristiky či réžie, ale hlavne 

o vlastnú prax. Oceňujem otvorenosť jej prístupu, rešpektovanie individuality 

študenta. Svojich poslucháčov učí premýšľať v širokých kontextoch, vedie ich 

k zodpovednosti za tvorivé gesto i uvedomeniu si špecifík scenáristiky. Páči sa mi jej 

postreh, ktorý upozorňuje na previazanosť filmového scenáristu na ostatné profesie, 

na jeho špecifickú osamelosť uprostred množstva spolupracovníkov. „Scénář není 

primárně umělecké dílo, ale itinerář nastávající cesty, po níž autor pravděpodobně 

nepůjde sám. A je hlavně na něm, co si z toho vytyčování cesty odnese a co předá 

dále.“  

 V už spomínanej  knihe Jean-Claude Carriéra o scenáristke, je zaznamenaný 

aj postreh neurológa Olivera Sacksa: „...normálny človek je možno ten, kto dokáže 

rozprávať svoj vlastný príbeh. Vie, odkiaľ prichádza (má nejakú minulosť a pamäť 

v poriadku), vie, kde je (jeho totožnosť), a myslí si, že vie, kam ide (má plány a na 

konci smrť). Je teda situovaný do pohybu, nejakého rozprávania, je príbehom.“  

Myslím, že príbehy, ktoré rozpráva Tereza Brdečková sa snažia interpretovať 

minulosť spoločnosti, v ktorej žijeme, zbavujú nás falošných ilúzii o našej totožnosti, 

pripomínajú nám zlyhania, no zároveň  zaznamenávajú aj inšpirujúce okamihy 

veľkosti predchádzajúcich generácii. Tereza Brdečková ponúka svoj uhol pohľadu, 

nerobí si nárok na jedinú pravdu. Z predložených prác i z našich vzájomných 

rozhovorov som pochopil, že poznávanie minulosti a vnútorného sveta človeka vníma 
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ako nikdy nekončiaci, dynamický proces, pričom zdôrazňuje potrebu vedomia 

širokých spoločenských, psychologických, náboženských, politických a napokon aj 

umenovedných súvislostí  Je to impozantný a zmysluplný umelecký program. Možno 

na základe tohto poznania  dokážeme jasnejšie vidieť kontúry našej budúcnosti. 

Navrhujem všetky predložené práce akceptovať a  udeliť Tereze Brdečkovej 

akademický titul docent. 

 

 

prof. Martin Šulík 

 

PS. 

Až po prečítaní textu som si uvedomil, že píšem o „našej spoločnosti“, „o našej 

minulosti“ atď. Som Slovák, ale vyrástol som v Československu, a tak k mojej identite 

patria aj korene českej kultúry a histórie, v mojom poznaní je prítomná aj skúsenosť 

českého národa. Takže pekný deň, bratři v triku. 

 


